
بيانات مقام معظم رهبرى در ديدار اقشار مختلف مردم - 29 /مهر/ 1377

بسم اللَّه الرّحمن الرّحيم
به همه برادران و خواهران عزيز، مخصوصاً به خانواده هاى محترم شهدا و برادران و خواهرانى كه از راههاى دور

تشريف آورده اند، خوشامد عرض مى كنم. اميدوارم كه زحمات و تلاشها و اخلاص شما، مورد لطف و رحمت الهى
قرار گيرد.

در آستانه ماه مبارك رجب هستيم كه ماه بسيار بزرگ و مباركى است. اين ماه و ماه شعبان و ماه رمضان، عيد
بندگان صالح خدا و اولياءاللَّه محسوب مى شود ؛ چون وقتِ مناجات و تضرّع و توجّه به حضرت ربّ الارباب است.

بشر در هر برهه اى از زمان و در هر شأنى از شؤون اجتماعى كه باشد، به ارتباط با خداوند و دعا و توجّه و تضرّع نياز
دارد. اين نياز، يك نياز اساسى است. بدون ارتباط با خدا، انسان در درون خود تهى است ؛ بى مغز و بى معنا و بى

محتواست. توجّه به خداوند و ارتباط با او، روحى است در كالبد انسان واقعى و حقيقى. هر فرصتى را براى استحكام
رابطه بين «عبد» و «رب» بايد مغتنم شمرد ؛ و فرصت ماه رجب، از اين فرصتهاست.

دعاهايى كه در اين ماه وارد شده، درسهاى تربيت است. دعا را بايد شناخت. دعا در عين اين كه دلِ انسان را با خدا
متّصل و جان آدمى را سرشار از صفا و معنويت مى كند، فكر و ذهن او را هم هدايت مى نمايد. اين دعاها درس

است. اگر در معانى اين دعاها تدبّر كنيم، بزرگترين هديه هاى معنوى الهى را در اينها خواهيم يافت. انسان به اين
درسها كمال احتياج را دارد. ماه رجب و ماه شعبان، مقدّمه ماه رمضان هم هست. همه اينها مقدّمه «ليلةالقدر»
است. چقدر خوب است كه جوانان عزيز ما و عموم مردم، دلهاى خودشان را در اين ماه، آماده ورود به ماه مبارك

شعبان و ماه مبارك رمضان كنند.
در نظام اسلامى، آن تحوّلى كه به وجود مى آيد، صرفاً تحوّل سياسى نيست. فرق اساسى نظام الهى با نظامهاى ديگر،

همين است. در نظام الهى، انسانها تحوّل معنوى پيدا مى كنند. انسان مادّى، انسان معنوى و الهى مى شود و
آرزوهاى مادّى به آرزوهاى والاى انسانى و خدايى تبديل مى گردد. اگر شما ملاحظه مى كنيد كه مسلمانان به بركت
برهه كوتاهِ حاكميتِ خدا در صدر اسلام - به بركت همان چند سال معدود - توانستند قرنهاى متمادى دنيا را متحوّل

كنند ؛ به دنيا علم و مدنيّت و تفكّر و عقل و روح و معنا و منطق و همه چيز ببخشند ؛ آن مدنيّت عظيم اسلامى را
پديد آورند و زمينه پيشرفتهاى بشر را در سالها و قرنهاى بعد از آن ايجاد كنند، به خاطر آن تحوّلى است كه در انسان

مُسلمِ صدر اسلام به وقوع پيوست. امروز هم مسلمانِ حقيقى كه به بركت ارتباط با خدا، تحوّل واقعى يافته و به
انسان روحانى تبديل شده باشد -نه به معناى اين كه نيازهاى جسمانى و مادّى را فراموش كند ؛ نه: «و لاتنس
نصيبك من الدّنيا» ؛ دنيا را هم بايد آباد كند، مادّيات را هم بايستى كيفيت ببخشد، علم را هم بايد پيش ببرد،

زندگى را هم بايد سامان دهد ؛ اما در اينها منحصر نشود و اين تحوّل را پيدا كند كه به آرمانهاى معنوى و آرزوهاى
بزرگ الهى دلباخته گردد - خواهد توانست نه فقط جامعه خود را كيفيت و برترى دهد، بلكه روى دنيا اثر بگذارد، روى

تاريخ اثر بگذارد و انسانيت را متحوّل كند و به فضل الهى اين اتّفاق خواهد افتاد. قاعده و پايه اساسى اين كار آن
است كه امروز در نظام اسلامى ما، مردم رابطه قلبى و معنوى خودشان را با خدا قويتر كنند و با خدا انس بيشترى

بگيرند و اين فرصت ماه رجب و فرصتهاى متبرّك، فرصتهاى مغتنمى است.
عزيزان من! بدانيد كه تا امروز هم ملت ايران هر توفيقى پيدا كرده است، به بركت تكيه به معنويات آن را به دست

آورده است. كسانى كه از لحاظ مادّيات جلوتر از ملت ايران باشند، در دنيا هستند ؛ اما آنها نتوانستند بر روى ملتهاى
ديگر و جوانان كشورهاى ديگر اين گونه تأثيرات شگرفى را باقى بگذارند كه ملت ايران با انقلاب خود، با حركت خود،
با امام خود، با مجاهدات خود و با شهادتهاى خود، آن تأثيرات را گذاشت. شما بر روى ملتهاى ديگر و بر روى جريان

عادى بسيارى از كشورهاى جهان، اثر بسيار عميقى گذاشتيد. اين به بركت معنويت بود. اين معنويت را بايد روزبه
روز زياد كرد. عزّت ملت ايران، سربلندى ملت ايران و اميد بى پايان ملت ايران، به بركت اتّكاء و اميدوارى به
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خداوندگار است و اين با ارتباط روزافزون، شفّافتر و متجلّى تر و متلألى تر مى شود. اين كه ما اين قدر تأكيد مى
كنيم جوانان ما كه بحمداللَّه در اين زمان منبع صفا و نورانيّتند، بيشتر به درِ خانه خدا بروند - با اين كه امروز وضع

جوانان نسبت به گذشته به طور كلّى متحوّل شده است و امروز نورانيّت و معنويت مضاعفى دارند - به خاطر اين
است كه هرچه رابطه با خدا را مستحكم تر كنيم، توفيقات و هدايت الهى بيشتر و دلهاى ما روشنتر خواهد شد.

دشمنان ملت ايران از روز اوّل سعى كرده اند كه دلهاى آحاد اين ملت را نوميد كنند و در ذهن آنها يك فضاى تيره و
تار به وجود آورند. نقطه مقابل اين، همان توكّل به خدا و اعتماد به خدا و خواستن از خدا و ارتباط با خدا و تضرّع نزد
پروردگار است. اين توكل و اعتماد و تضرع، دل را منوّر مى كند و فضا و افق را روشن مى سازد. جوانان، جوانى را قدر
بدانند. فرصت حيات و فرصت حاكميت اسلام بر اين كشور را هم حقّاً و انصافاً همه بايد قدر بدانيم. حتّى اگر كسانى

اعتقاد به اسلام هم نداشته باشند، فرصت حاكميت اسلام برايشان هم مغتنم است ؛ چون فضاى نظام اسلامى،
فضاى معنويت و صفا و محبّت و انس و برادرى است. چنين فضايى، براى همه مغتنم است. همه از آن بهره مى

برند و فيض مى گيرند.
يك نكته هم به مناسبت نزديك شدن انتخابات خبرگان عرض كنم. بحمداللَّه احساس مى شود كه ملت ايران با

هوشيارى خود، اين موقعيت حساس را درك كرده است و مثل هميشه مى داند كه در مقابل چه وظيفه اى قرار دارد.
حضور در انتخابات خبرگان، در واقع صف آرايى در مقابل دشمنان استقلال و عزّت اين ملت است. هر كس كه مى
خواهد اين كشور و اين ملت عزيز، سربلند و موفّق باشد، بايد در صحنه هاى اجتماعى و سياسى اين كشور حضور

داشته باشد كه مظهر اعلاى آن هم همين انتخابات است. در برهه هاى گوناگون، انتخابات گوناگونى برگزار مى شود
كه انتخابات مجلس خبرگان، جزو مهمترين آنهاست. بحمداللَّه ملت در همه تجربه هاى اين چند سال گذشته، نشان
داد كه از رشد و هوشيارى برخوردار است و در موقع حسّاس، دشمن را مأيوس مى كند و به حركت انقلاب، جان تازه

اى مى بخشد. در اين دفعه هم به فضل الهى همين طور خواهد بود و ملت ايران رشد خود را نشان مى دهد.
گروههاى سياسى، شخصيتهاى كشور، چهره هاى معروف و موجّه نزد مردم، همه به نحوى شركت و علاقه مندى
خودشان را به اين مسأله نشان دادند. بنده از همه كسانى كه در اين راه اظهارنظرى و اقدامى نمودند - براى مردم

مسأله اى را تبيين كردند - صميمانه تشكّر مى كنم. اين، كمك به پيشرفت ملى و رشد ملت ايران است. بسيارى از
اَعلام، بزرگان، علما و فضلا داوطلب شدند، به ميدان آمدند و خود را آماده دخالت در اين كار كردند. ان شاءاللَّه در نزد
پروردگار، سعى آنها مشكور است. چه آنهايى كه توانستند وارد صحنه انتخابات شوند و چه آنهايى كه به هر دليل وارد
صحنه انتخابات نشدند، سعيشان پيش خداى متعال مشكور است. آنها كار خودشان را كردند، همّت خودشان را نشان

دادند، سهم خودشان را ايفا كردند و انجام دادند. بعضى از گروههاى سياسى، فهرست داوطلبان ارائه نكردند ؛ آن هم
به نظر ما ايرادى ندارد. آن كسانى كه مى توانند در اين زمينه اظهارنظرى بكنند، اظهارنظر مى كنند و كردند. بعضى

كسان هم تكليف خودشان ندانستند كه اين كار را بكنند ؛ اين هم اشكالى ندارد. عمده اين است كه همه به نحوى در
اين كار - كه كار ملت است، كار كشور است، كار نظام اسلامى است، كار انقلاب است - شركت كنند و سهيم شوند.

همه بايد مقدّمات را طورى فراهم كنند كه مردم در روز رأى دادن، وارد ميدان انتخابات شوند و رأى بدهند. همه
بايستى اين آزمايش و امتحان الهى را انجام دهند. آنچه مهم است، اين است كه دشمن ماههاست برنامه ريزى مى

كند، براى اين كه مردم پاى صندوقها حاضر نشوند. من گمان مى كنم كه دشمنان ملت ايران - استكبار، همين
رسانه هاى وابسته به امريكا و صهيونيسم و ديگران و ديگران - اگر مى توانستند ميلياردها دلار خرج كنند كه موجب

شود ملت ايران پاى صندوقها نرود، اين خرج را مى كردند ؛ اين قدر برايشان مهم است! همه انتخاباتها مهم است ؛
اما اين انتخابات از نظر آنها مهمتر است. بعضى از همين بيگانگان و خارجيان القاء كردند كه مردم تأثير مجلس

خبرگان را لمس نكرده اند! بعكس، چون تأثير مجلس خبرگان ديده شد، دشمن اين قدر با آن مخالف است. مجلس
خبرگان مهمترين هنرش اين است كه نگذارد در كشور خلاءِ رهبرى به وجود آيد. همه چشمها به ايران دوخته شده

بود كه امام بزرگوار ما، كى از دست اين مردم گرفته شود. براى آن روز نقشه ها كشيده و اميدها بسته بودند! ده سال
منتظر آن روز نشسته بودند كه فرا برسد. روز چهاردهم خرداد 1368 از نظر دشمنان اين ملت و دشمنان انقلاب، يك
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روز بسيار مهم و تعيين كننده بود. مجلس خبرگان نگذاشت اين خلأ به وجود آيد. البته آنها شخص حقيرى مثل اين
ناچيز را براى كشيدن اين بار سنگين انتخاب كردند. اين هم قضاى الهى بود ؛ مايه شرمندگى اين بنده حقير بود ؛ اما

با قطع نظر از اين كه تعيين خبرگان متوجّه چه كسى و چه شخصى بود، اين مطلب از نظر دشمن و دوست و در
سطح عالم، بسيار اهميت داشت كه امام بزرگوار در شب چهاردهم خرداد، ملت ايران را به فراق خودشان مبتلا كردند
و به جوار الهى رفتند. روز چهاردهم غروب نشده بود، كه مجلس خبرگان كار خودش را انجام داد و همه درهاى اميد

را بر روى دشمنان بست. دشمن اين را ديده است. علّت مخالفت دشمنان مستكبرِ جهانى با مجلس خبرگان اين
است. اين سرعت عمل و اين ميدان ندادن به توطئه هاى دشمن، براى دنيا خيلى مهم بود. براى اين است كه با
مجلس خبرگان مخالفند. نه ؛ اين طور نيست كه اثرِ مجلس خبرگان، آشكار نشده است. بعكس، چون اثر مجلس

خبرگان آشكار شده و در برهه اى چنين كار مهمّى را عليه دشمن انجام داده است، اين قدر با آن مخالفند.
چنين روزى هميشه پيش مى آيد. اگر مجلس خبرگانى باشد كه از پشتوانه مردمى برخوردار و آراى مردم پشت سرش

باشد، وقتى كسى را انتخاب كرد، اين انتخاب، انتخاب ملت مى شود و خلأيى در كشور نيست. آنها مى خواهند اين
نباشد. دشمن مى خواهد كه مجلس خبرگان، يك مجلسِ بى پشتوانه باشد. مختصرى از مردم، رأيى بدهند، مجلسى

هم به وجود بيايد و اگر آن روز كه احتياج است اين مجلس اقدامى انجام دهد، همه بگويند اين مجلس متّكى به
آراى مردم نيست! ببينيد ؛ نزديكِ يك سال است كه دشمن براى اين مقصود، فعّاليت مى كند ؛ براى اين كه مردم

پاى صندوقها نروند، تا مجلس خبرگان بدون پشتوانه مردمى باشد ؛ تا آن كسى كه در آينده به وسيله اين مجلس به
رهبرى انتخاب خواهد شد، از پشتوانه مردمى برخوردار نباشد. دشمن دنبال اين است. ملت ايران بايد به دهن دشمن

بزند و به فضل الهى اين كار را هم خواهد كرد. ملت ايران مثل هميشه ان شاءاللَّه مشت خود را نشان خواهد داد و
در اين ميدان و در همه ميدانها حضور پيدا خواهد كرد.

عزيزان من! قدرت يك دولت و يك كشور، به حضور مردم است. علّت اين كه جمهورى اسلامى در اين سالهاى متمادى
بحمداللَّه از اقتدار سياسى و معنوى در دنيا برخوردار بوده است و نتوانسته اند مويى از سر اين نظام كم كنند، به

خاطر حضور شما مردم است. دشمن مى خواهد اين را از جمهورى اسلامى بگيرد. ملت ايران بايستى نقطه مقابل آن
عمل كند ؛ يعنى حضور خود را در همه ميدانها روزبه روز پُررنگتر و قويتر نمايد. اين يك ميدان است ؛ ميدان انتخابات

مجلس خبرگان. ان شاءاللَّه زنان و مردان و بخصوص جوانان بايستى اهتمام كنند و دشمن را مأيوس و نااميد
سازند.

اگر همت ملت ايران كه بحمداللَّه در طول اين سالها به بهترين وجهى بروز پيدا كرده است، در قضاياى آتى همان
گونه بروز كند - كه به فضل پروردگار همين هم خواهد بود - بدانيد دشمن در مقابل ملت ايران باز هم احساس

زبونى و ضعف خواهد كرد ؛ باز هم احساس عجز خواهد كرد ؛ باز هم شما ملت در موضع اقتدار قرار خواهيد داشت.
آن وقت مسؤولان و دولتمردان شما مى توانند با خيال راحت، به اداره امور كشور بپردازند. وقتى كه يك دولت و يك

مجموعه خدمتگزار از پشتيبانيهاى مردمى مطمئن هستند، آن وقت با خيال راحت به اداره كشور مى پردازند و
مشكلات را برطرف مى كنند و اقدامها لازم را انجام مى دهند. آنچه بايد بشود، به توفيق الهى انجام خواهد گرفت.
آنچه دشمن مى خواهد، اين است كه اينها نشود. آنچه ملت ايران مى خواهد، اين است كه اين كارها انجام گيرد.
اميدواريم كه ان شاءاللَّه خداى متعال، ملت ايران را در همه آزمايشهاى گوناگون سرافراز و سربلند كند و به وسيله
شما ملت ايران، جناح كفر و استكبار را در دنيا مفتضح و رسوا سازد و ان شاءاللَّه ادعيّه حضرت بقيةاللَّه ارواحنافداه

شامل همه شما باشد.
والسّلام عليكم و رحمةاللَّه و بركاته 
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